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Skanska vyhrála soud  
o byty v Praze 11
Developerská společnost 
Skanska Reality vyhrála 
po devíti letech spor o svůj 
velký projekt Milíčovský 
háj, do nějž investovala 
miliardy korun. Soud 
rozhodl, že bytový areál 
nezasáhl přírodní památ-
ku Milíčovský les a rybní-
ky ani s ní bezprostředně 
nesousedí.  str. 4

České dráhy loni 
skončily v zisku
České dráhy hospodařily 
v roce 2016 s čistým ziskem 
882 milionů korun, a vy-
manily se tak z předloňské 
ztráty 1,35 miliardy. Jde 
o nejlepší výsledek od roku 
2009, kdy dráhy vstoupily 
s emisemi dluhopisů na ka-
pitálové trhy. str. 6

Philip Morris nabídne 
Česku chytrou cigaretu 
Tabákový gigant Philip 
Morris chystá ve druhém 
pololetí pro české kuřáky 
novinku. Na trh uvede 
produkt IQOS, v němž se 
tabák nespaluje, ale jen za-
hřívá. Firma by tak mohla 
utržit ročně až o čtyři mi- 
liardy korun více. str. 8

Krátce

Babišův týden
Dluhopisy ministra financí 

zaměstnávají politiky, 
Finanční správu  

i policii.
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ján SimKanič:

tak to vypadá, že konec ab 
ve vládě skutečně přijde. bS 
nemá co ztratit, jen získat. 
bude to zajímavé.

twitter.com/e15news

Kdo jsou 
největší hráči 
v českých 
realitách? 
Čtěte v novém 
magazínu E15 
Premium,  
který vyšel 24. dubna.

Půjčková horečka
Banky vydělaly za první čtvrtletí rekordních 18 miliard korun. 

procenta domácností 
špatně splácelo.  
Je to nejméně  
od podzimu 
2008.

miliard korun si lidé půjčili 
na bydlení. Je to o čtvrtinu více 
než loni a nejvíce v historii.

miliard korun banky půjčily lidem 
na spotřebu. To je skoro o pětinu více 
než před rokem a nejvíce v historii.

miliard korun si v bankách uložily 
zahraniční banky se snahou vydělat 
na budoucím růstu kurzu koruny.

procenta firemních úvěrů je problé-
mových. Poprvé od února 2009 klesl 
jejich podíl pod pět procent.
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Bělobrádkova samoživitelka
Předseda Lidovců Pavel Bělobrádek oznámil, 
že si ženy mají lépe vybírat partnera, a pokud 
neuspěly a staly se samoživitelkami, tak si najít 
jiného chlapa. Následně se zvedlo velké pozdviže-
ní především ze strany genderových organizací. 
Pokud by platila premisa z pohádek, že děti nosí 
čáp či vrána, pak mají genderové organizace 
pravdu – čápi skutečně přerozdělují děti podle 
nějakého divného vzorce a bídné ženy musejí tyto 
děti přijmout. Ženám by tak měl platit výživné 
stát! Společně s tím si ale také musíme povědět po-
hádku o zlatém měšci, který emitoval nové peníze 
a všichni v zemi se pak měli dobře jako ve vzdále-
ném království jménem Venezuela.

Podle Jitky Chalánkové z TOP 09 „Právo na dítě 
nepatří mezi základní lidská práva.“ Pomiňme, 
že články 2 a 3 Listiny práv a svobod vypovídají 
o něčem jiném. Politik, který vnucuje někomu svůj 
vlastní ideální model, jak má společnost fungovat 
(a jak se má rozmnožovat), je pro svobodu společ-
nosti nebezpečím. Nebo se raději vrátíme do dob 
potratových komisí a hodných poradců z Výcho-
du, kteří nám problém pomůžou vyřešit?

Chcete se stát nejpopulárnějším politikem 
v Česku? V každém projevu nezapomeňte při-
pomenout, že vy máte peněz dost, že se v Česku 
krade a může za to Kalousek. Pokud jste hercem, 
pak si najděte nějakého bohatého podnikatele 
s politickými ambicemi a zahrajte svou životní roli 
ministra.

n Do řešení vládní krize 
vstoupí prezident, 
k Miloši Zemanovi se 
objednal šéf ANO Andrej 
Babiš. Ten předpokládá, 
že má být odvolán z vlá-
dy. Pokud by se tak stalo, 
ministři z jeho hnutí 
v kabinetu zůstanou. 

 Jana Havligerová

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) slíbil, že se dnes vyjádří 
k dopisu, v němž šéf hnutí ANO 
Andrej Babiš vysvětluje sně-
movně okolnosti svého podniká-
ní. Postoj k transakcím a majet-
kovým poměrům vicepremiéra 
bude předseda vlády formulovat 
pod sílícím tlakem socialistů 
i pravicové opozice, aby šéfa 
státní pokladny z kabinetu 
vyhodil. 

Velkou neznámou ve vládní 
aféře je ale také postoj hlavy 
státu. Audienci na Pražském 
hradě Miloš Zeman poskytne 
Babišovi zítra. „Jdu se zeptat 
pana prezidenta na jeho názor. 
Je to zkušený politik. Ale nic 

jiného po něm určitě nechci,“ 
říká ministr financí. 

Řešení koaliční krize může 
ovlivnit i oznámení Finanční 
správy, že prověřuje všechny 
dluhopisy, které vydal Agrofert. 
Tedy i ty, které si od firmy, již 
vlastnil, koupil Babiš a čelí pro-
to podezření z daňových úniků. 

Vicepremiér celou záleži-
tost označuje za politickou 
kampaň, která má vést k jeho 
odvolání z vlády. Dobrovolně 
za sebou dveře ministerstva 
financí zabouchnout nehodlá. Je 
přesvědčený, že rezort, v němž 
má ještě mnoho práce, by to 
destabilizovalo. „Moje odvolání 
je nesmyslné, neopodstatněné 
a Sobotka to dělá asi proto, že 
si myslí, že tím zastaví propad 
preferencí ČSSD,“ tvrdí šéf hnutí 

ANO s tím, že socialisté už mají 
připravenou taktiku, která by 
obměkčila i prezidenta. Zároveň 
s návrhem na Babišovo odvolá-
ní prý prezidentovi nabídnou 
také hlavu lidoveckého ministra 
kultury Daniela Hermana. Toho 
nemá Zeman rád kvůli jeho 
loňskému setkání s dalajlamou 
a následné aféře se státními 
vyznamenáními. 

Podle Sobotky je takové 
tvrzení jenom nepodložená 
spekulace, která má odvést 
pozornost od podezření kolem 
dluhopisů a daní firem, které 
Babiš vlastnil. „Zaplňuje veřejný 
prostor různými spekulace-
mi, které nemají žádný odraz 
v realitě,“ odpověděl Sobotka 
na dotaz, zda chystá Hermanovo 
odvolání. 

Babišovy dluhopisy řeší 
politici, prezident i úřady

Protagonisté dne

naďa Ptáčková

řeDitelka SkanSka reality

Robert schaffeR

šéf beStSportu

nicolás maduRo

venezuelSký preziDent

Firma po devíti letech vyhrála 
soudní spor týkající se projektu 
Milíčovský háj. podle soudu zdejší 
obojživelníci ohroženi nejsou.

str. 4

Multifunkční hala o
2
 arena ze 

skupiny ppF sice loni zaznamenala 
pokles tržeb o třináct procent, čistý 
zisk jí ale stoupl o jedenáct procent.

str. 7

zemi se nedaří vymanit z ekono-
mických potíží. prezident se snaží 
uchlácholit davy dalším zvýšením 
minimální mzdy. 

str. 10

Zápisník  
Arsena Lazareviče

Specializovaný finanční úřad podle mluvčího karla Hanzelky na agrofert 
jako na firmu s velkým obratem dohlíží trvale. v poslední době si vyžádal 
i podklady ke korunovým dluhopisům. „není to ale tak, že by byla zahájena 
samostatná kontrola, která by měla samostatnou agendu, samostatné číslo 
jednací v uvozovkách řečeno,“ uvedl mluvčí. podle týdeníku respekt se 
nezdaněnými korunovými dluhopisy andreje babiše zabývá i policie.

operace agrofertu šetří policie  
i finanční správa

těžkooděnci oddělovali 1. května v Brně příznivce krajní pravice a antifašisty po násilných potyčkách 
před prvomájovým pochodem příznivců Dělnické strany sociální spravedlnosti a Dělnické mládeže. na snímku 
odpůrce krajní pravice leží před těžkooděnci s nápisem Pryč s ním.

PRvomájové PotýKání
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n Praktičtí lékaři se 
na své konferenci 
radili, jak zvládnout 
EET. Cítí se svázaní.

Adéla Čabanová

Lékaři budou kvůli EET zdra-
žovat poplatky za vyšetření 
na řidičák a podobné služby, 
které si pacienti platí v ho-
tovosti. Za rok v další vlně 
pro ně začne platit povinná 
elektronická evidence tržeb. 
S přijímáním hotovosti tak 
budou mít větší náklady.

„Jelikož stát 
nepřislíbil 
žádné kom-
penzace jako 
například 
v pohostin-
ství, budeme 
nuceni zvýšit 
ceny za služby 
v našich ordi-
nacích,“ uvedl 
Cyril Mucha, 
člen pracovní 
skupiny pro elektronické 
zdravotnictví České lékařské 
společnosti Jana Evangelis-
ty Purkyně. EET považuje 
za svazování svobodného 
povolání. Upozorňuje, že 
lékaři berou v hotovosti 
zlomek svých příjmů, většina 
jde přes zdravotní pojišťovny. 
„Je to typické honění malých 
ryb za neadekvátně vysokých 
nákladů,“ říká Mucha.

Jak moc lékaři zdraží, to 
se teprve ukáže podle ceny 
softwaru a dalších nákladů. 
Softwarové firmy, které se 
specializují na služby pro 
lékaře, v současnosti pracují 
na začlenění EET do stáva-
jících systémů. Řešení by 
nemělo být nákladné.

„Do ordinace si také bu-
deme muset pořídit rychlý 
internet. Primárně nás ale 
netíží nutné vynaložené pro-
středky, ale další byrokracie, 
které stále přibývá,“ vysvět-
luje Mucha. Pro některé 
starší lékaře navíc může být 

elektronická 
evidence 
tržeb další 
důvod, proč 
svou praxi 
ukončit. To 
by mohlo 
v odlehlej-
ších částech 
Česka, kde 
nemají zájem 
sloužit mladí 
lékaři, zhoršit 

dostupnost.
EET je jedno z témat, 

o kterém o víkendu jedna-
la konference Společnosti 
všeobecného lékařství. Lékaři 
minulý rok žádali o výjimku 
z EET pro ty z nich, kteří mají 
v hotovosti jen malé příjmy. 
Ministerstvo zdravotnictví se 
za ně postavilo. Ministerstvo 
financí jim ale vzkázalo, že 
s ničím takovým nepočítá.

lékaři zdraží 
kvůli eet

www.e15.cz | 3 |

POLITIKA
BYZNYS
SPOLEČNOST

NOVÝ DISKUSNÍ POŘAD NA

STAHUJTE MOBILNÍ
APLIKACI INFO.CZ

27
0

53
7/

26
 

in
ze

rc
e

Pro některé starší 
lékaře může být 
elektronická 
evidence tržeb další 
důvod, proč svou 
praxi ukončit.

Česko láká investory  
do realit
Téměř dvě třetiny realitních 
investic do střední a východní 
Evropy v prvním čtvrtletí 
mířily do České republiky. 
Z celkových 62 miliard korun 
to bylo zhruba 38,5 miliardy 
korun. Vyplývá to ze zprávy, 
kterou sestavily společnosti 
Colliers International a CMS. 
Loni přiteklo do regionu re-
kordních 330 miliard korun.

Důvěra ve vládu klesá 

Průzkum společnosti Kantar 
TNS pro Českou televizi 
ukazuje, že důvěra ve vládu 

za posledního půl roku setrva-
le klesá. Aktuálně jí důvěřuje 
36 procent dotázaných, což 
je druhý nejhorší výsledek 
od února 2014. Důvěra v kabi-
net od loňského ledna pokles-
la o devět procentních bodů.

Stát pomůže zemědělství 
v Zambii a Kurdistánu 
Ministerstvo zemědělství 
chce dát v následujících třech 
letech zhruba 30 milionů 
korun na podporu produkce 
potravin v Zambii a 6,5 milio-
nu korun na pomoc iráckému 
Kurdistánu. Píše o tom v ma-
teriálu, který dá ve středu pro 
informaci vládě. /čtk/

Krátce
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n Obojživelníci kolem 
Milíčovského lesa 
v Praze 11 bytovým 
projektem společnosti 
Skanska Reality ohro-
ženi nejsou, rozhodl 
soud.

Daniel Novák

Nadě Ptáčkové, šéfce develo-
perské společnosti Skanska 
Reality, se ulevilo. Její firma, 
jež je jedním z největších 
stavitelů bytů v Praze, vyhrála 
po devíti letech soud ohledně 
velkého projektu Milíčovský 
háj. Skanska Reality do něj 
investovala miliardy korun.  

Spor se týkal ochrany oboj-
živelníků u novostaveb poblíž 

Milíčovského lesa v Jižním 
Městě. Soud nedávno rozhodl, 
že bytový areál nezasáhl pří-
rodní památku Milíčovský les 
a rybníky ani s ní bezprostřed-
ně nesousedí. Skansce pomohl 
fakt, že její stavební parcely 
odděluje od přírodní památky 
ochranné pásmo vysokého 
napětí.  

„Považuji za důležité de-
klarovat, že v rámci výstavby 
projektu Milíčovský háj jsme 
vždy jednali ve shodě se záko-
ny platnými na území České 
republiky,“ uvedla generální 
ředitelka Skanska Reality 
Ptáčková. 

Konflikt Skansky a různých 
sdružení včetně ekologů se vy-
stupňoval v roce 2013. Tehdy 
Česká inspekce životního pro-
středí Skansce předběžným 

opatřením nařídila pozastavit 
stavební práce. 

Skanska předtím sice dosta-
la několikrát výjimku od mini-
sterstva životního prostředí. 
Nejvyšší správní soud ale před 
čtyřmi lety výjimky zrušil. 
Rozhodnutí odůvodnil tím, 
že ministerstvo nedostatečně 
odlišilo veřejný a soukromý 
zájem. Skanska od začátku 
tvrdila, že rozhodnutí inspek-
ce životního prostředí bylo 
nezákonné.

Kauza se následně vrátila 
na ministerstvo životního 
prostředí. To jen měsíc po vy-
hlášení předběžného opatření 
ze strany ČIŽP rozhodlo, že 
Skanska už žádnou další vý-
jimku nepotřebuje. Úředníci 
ministerstva životního pro-
středí v tomto verdiktu kon-

statovali, že pozemky Skansky 
nejsou vhodným místem pro 
čolky a další obojživelníky. 
Těch je v Milíčovském lese až 
patnáct druhů včetně čolka 
obecného a velkého nebo 
kuňky obecné. 

„Ochrana životního prostře-
dí a hledání souladu našich 
staveb s prostředím, ve kterém 
vyrůstají, patří dlouhodobě 
mezi priority naší společnos-
ti,“ dodala manažerka Skan-
ska Reality Naďa Ptáčková.

Milíčovský háj je rezi-
denční komplex se 750 byty 
pro přibližně 1800 lidí. Je to 
nejúspěšnější projekt Skanska 
Reality v Praze. Skanska tam 
s novými bytovými domy 
udělala i park. Poslední etapa 
projektu prošla kolaudací 
před rokem.

skanska vyhrála soud  
o byty v Praze 11

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s., 
infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
REALITY  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

Jak bude
vypadat
metropole
za 20 let

266931/124 inzerce

Zákaz vjezdu segwayů 
v Praze platí 
Soud pravomocně zamítl 
žalobu asociace provozova-
telů vozítek segway na hlav-
ní město. Sdružení se 
domáhalo zrušení opatření, 
na jehož základě magistrát 
loni rozmístil značky se 
zákazem vjezdu vozítek 
do historických lokalit.

V metropoli se rozšíří  
síť cyklostezek
V Praze mají letos přibýt 
nové cesty pro cyklisty. 
Vybudována by měla být 
cyklostezka mezi oddycho-
vým územím od Kozinovy 
ulice k meandrům Botiče 
v Praze 15. Vznikne také 
trasa z Běchovic do Horních 
Počernic a pro cyklisty 
bezpečně mají být nově pro-
pojeny i Cholupice a Dolní 
Břežany. Kromě toho mají 
být instalovány až čtyři 
stovky cyklostojanů zejmé-
na u stanic MHD. /čtk/

Krátce
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n K téměř osmnác-
ti miliardám korun 
zisků tuzemských 
finančních domů 
pomohly spotřebitel-
ské úvěry i spekulace 
na silnější korunu.

Jaroslav Bukovský

Domácí banky zažily skvělý 
začátek roku. Během prvních 
tří měsíců vydělaly podle 
předběžných dat centrální 
banky rekordních bezmála 
osmnáct miliard korun, mezi-
ročně o třetinu více. 
Bankéřům hrál do karet 
boom hypotečních úvěrů 
stejně jako ochota spotřebite-
lů více si půjčovat na útraty. 
Byznysu pomohla i vrcholící 
éra devizových intervencí, 
která bankám nabídla lukra-
tivní roli partnera zahranič-
ních spekulantů.

„Rychle rostoucí objem 
poskytnutých úvěrů bankám 
zvyšuje úrokové příjmy,“ 
uvádí hlavní ekonom Deloitte 
David Marek. Češi si během 
prvního čtvrtletí nabrali 
půjčky na bydlení za historic-
ky nejvyšších 87 miliard ko-

run, tedy o čtvrtinu více než 
loni. „Domácnosti se patrně 
v posledních měsících obá-
valy postupného růstu sazeb 
a dubnového zpřísnění úvě-
rových podmínek ze strany 
ČNB,“ uvádí hlavní ekonom 
ING Jakub Seidler. Rovněž 
rekordních 28 miliard korun 
banky půjčily lidem na spo-
třebu, což je skoro o pětinu 
více peněz než před rokem. 

„Bankám se také 
zřejmě povedlo 
vydělat na zá-
jmu o korunu 
a korunová ak-
tiva ze strany 
zahraničního 
spekulativní-
ho kapitálu,“ 
soudí analytik 
České spořitelny 
Michal Skořepa. 

Jen za první tři mě-
síce letošního roku přibyly 
v domácích bankách vklady 
za 618 miliard korun uložené 
primárně zahraničními 
bankami se snahou vydělat 
na budoucím posilování 
koruny. „Zahraniční spe-
kulativní kapitál ale musel 
domácím bankám za ulo-
žení korun platit výrazně 
negativní sazby,“ připomíná 

Seidler. Pomohla rovněž lepší 
platební kázeň dlužníků. 

Poprvé od února 2009 klesl 
podíl nesplácených firemních 
půjček pod pět procent, z do-
mácností špatně splácela jen 
bezmála každá třicátá, což je 
nejlepší výsledek od podzi-
mu roku 2008. „Lépe splácet 
umožňuje Česku lepšící se 
ekonomická situace, banky 

pak těží z menšího objemu 
rezerv, které musejí 

vytvářet pro 
případ špatných 

půjček,“ dopl-
ňuje Skořepa. 

Výsled-
ková šňůra 
bank začne 
řadou velkých 

hráčů tento 
týden. Kon-

krétní finanční 
domy odmítají své 

hospodaření odkrývat ještě 
před oficiálním oznámením 
výsledků. Odvolávají se 
na povinnost informačního 
embarga. Dosud nejlepší rok 
zažil bankovní byznys loni. 
Na vydělaných 75 miliardách 
korun se ale takřka z pětiny 
podílel prodej podílů v pla-
tební asociaci VISA, který se 
už nebude opakovat.

Banky zkraje roku 
rekordně vydělaly

Klienti si v prvním  
čtvrtletí nabrali půjčky 
na bydlení za historicky 

nejvyšších

87
miliard korun. 

n Firma s údajným 
sídlem v Saúdské 
Arábii oslovuje české 
vývozce s lukrativ-
ními objednávkami. 
S největší pravděpo-
dobností je to podvod.

Tomáš Stingl

České ministerstvo za-
hraničních věcí varuje 
vývozce před podezřelými 
nabídkami přicházejícími 
od společnosti Sheikh Anas 
Abudawood. Firma, která 

má mít sídlo v saúdskoarab-
ské Džiddě a údajně působí 
v maloobchodu a dopravě, 
oslovila několik českých fi-
rem s nezvykle lukrativními 
objednávkami na nejrůzněj-
ší zboží. 

České velvyslanectví 
v Rijádu proto požáda-
lo honorárního konzula 
v Džiddě, aby společnost 
prověřil. Ten zjistil, že se 
s největší pravděpodobností 
jedná o podvod. Kontaktní 
údaje, které Sheikh Anas 
Abudawood v elektronic-
kých nabídkách uvedla, 
byly neplatné. Na svých 

webových stránkách přitom 
společnost tvrdí: „Abuda-
wood je podnik s více než 
130 pobočkami, 1400 auto-
mobily a čtyřmi tisícovkami 
zaměstnanců.“

Internetové stránky firmy 
mohou na první pohled 
působit poměrně věrohod-
ně. „Jsou totiž vyrobeny 
s využitím fotografií z re-
gulérních webů,“ vysvětluje 
Petr Hošťálek, obchodní 
rada českého zastupitelské-
ho úřadu v Rijádu. Stránky 
podle něj svou grafickou 
úpravou velmi připomínají 
portály, které již dříve am-

basáda prověřovala rovněž 
kvůli podezření z podvodu.

V krátké době je to již 
několikátý pokus, při kte-
rém se podvodníci z oblasti 
Arabského poloostrova sna-
ží oslovit české společnosti. 
Nedávno byly kontaktovány 
kvůli údajným výběro-
vým řízením na dodávku 
ochranných přileb a stavbu 
lékařského centra v Kata-
ru. Ukázalo se, že to byly 
falešné zakázky, které měly 
z českých podnikatelů vy-
lákat peníze pod záminkou 
nejrůznějších správních 
poplatků.

Pozor na podvodnou společnost 
abudawood, varuje Rijád

na Baťově kanále ve Starém městě na Uherskohradišťsku 
zahájili plavební sezonu a otevřeli nové pevné molo v přístaviš-
ti. Začala o jeden víkend dříve než loni. Kvůli opravám opevnění 
břehů za celkem 36 milionů korun ale někde skončí až o měsíc 
dříve. loni Baťův kanál navštívilo devadesát tisíc lidí. 

SEZona Začala

fo
to

 č
tk

Prodej hybridů se letos 
téměř zdvojnásobil
Zatímco loni prodej 
nových aut s hybridním 
pohonem stoupl o polo-
vinu na 1541 vozů, letos 
do března vzrostl o 94 pro- 
cent. Na hybridní vozy 
připadá 0,9 procenta pro-
dávaných nových aut.

Česko přitahuje realitní 
investice v regionu
Téměř dvě třetiny rea-
litních investic do střed-
ní a východní Evropy 
v prvním čtvrtletí mířily 
do Česka. Z 62 miliard to 
bylo zhruba 38,5 miliar-
dy korun. Vyplývá to ze 
zprávy společností Colliers 
International a CMS. /čtk/

Krátce
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n Hospodaření ná-
rodního železničního 
dopravce loni pomohl 
nárůst tržeb i prodej 
majetku.

Jan Šindelář

České dráhy v loňském roce 
hospodařily s čistým ziskem 
882 milionů korun, čímž 
se vymanily z předloňské 
ztráty 1,35 miliardy korun. 
Zároveň je to nejlepší výsle-
dek od roku 2009, kdy dráhy 
vstoupily s emisemi dluho-
pisů na kapitálové trhy a za-
čaly využívat mezinárodní 
účetní standardy IFRS. 

Za zlepšením lze najít 
hned několik vlivů, z nichž 
některé lze podniku připsat 
jako zásluhu, jiné přišly 
zvenčí. Ztráta z osobní do-

pravy klesla na 644 milionů 
korun, zatímco předloni 
činila 1,42 miliardy korun. 
To souvisí s růstem počtu 
cestujících a vyššími tržba-
mi z jízdného. Vyšší tržby 
v osobní dopravě jsou ale 
také výsledkem vyšších do-
tací ze strany státu a krajů.

Drahám přály i další 
vnější faktory. Meziročně 
ušetřily na naftě a elektřině 
a také na poplatcích za užití 
kolejí. Snížení poplatků se 
projevilo hlavně v nákladní 
dopravě, která zaplatila 
Správě železniční dopravní 
cesty meziročně o 200 milio-
nů méně. 

Do zisku celé skupiny se 
pozitivně promítl i prodej 
majetku, především prodej 
pozemků na Masarykově 
nádraží v Praze společnos-
ti Penta a převod nádraží 
na SŽDC. Celkový dopad 

z těchto transakcí do loň-
ského zisku je plusová 
půlmiliarda. 

Nákladní doprava, kterou 
provozuje dceřiná firma ČD 
Cargo, vykázala čistý zisk 
935 milionů, což je mezi-
ročně o 359 milionů více. 

Tržby i objem přeprav ale 
klesly. Hlavním cílem drah 
je dostat osobní dopravu 
alespoň na nulu. Předseda 
představenstva Pavel Krtek 
s poukazem na věřitele a ra-
ting ale nesdělil, zda s tím 
podnik počítá už letos. 

dráhy skončily v zisku

n Loňské hospoda-
ření Českých drah 
hodnotí předseda 
představenstva Pavel 
Krtek.

 Proč se osobní dopra-
vě nedaří dostat alespoň 
na nulu?
Primárně je to v důsledku 
zadlužení a s ním souvise-
jících úrokových nákladů. 
Osobní doprava si totiž 
vydělá na pokrytí všech 
nákladů včetně odpisů 
za modernizaci vozidel. 
Provozní zisk před odpisy 
EBITDA je přes pět miliard 
v plusu. Také ukazatel EBIT, 
tedy zisk po odpisech, ale 
před úroky, je 415 milionů 
v plusu. Do účetní ztráty se 
tedy dostáváme až po zapo-
čítání úrokových nákladů. 
Právě proto je důležité 
snižovat zadlužení.

 Jak se tedy bude letos 
vyvíjet zadlužení, chystáte 
další emise dluhopisů?

Vzhledem k tomu, že máme 
dluhopisy kotované na bur-
ze, tak nemohu prostřednic-
tvím tisku sdělovat žádné 
predikce budoucích kroků 
či výsledků. Ale pokud jde 
o čisté loňské zadlužení, to 
se nám podařilo meziročně 
snížit o zhruba tři miliardy 
korun (na 30,2 miliardy ko-
run, poznámka redakce).

 Není loňské lepší 
hospodaření výhradně 
věcí vnějších vlivů, jako 
jsou pokles cen elektřiny 

a nafty, snížení poplatků 
za koleje, zvýšení dotací 
a prodeje majetku? 
To vůbec ne. Tyto vlivy 
samozřejmě nelze opomí-
jet. Ale například prodej 
železničních stanic Správě 
železniční dopravní cesty 
se do účetnictví projevil 
jen zhruba ve stejné výši 
jako vyšší tržby z prodeje 
jízdenek. Loňský výsledek je 
tak kombinací externích po-
zitivních vlivů, jako je nižší 
cena elektřiny a nafty, ale 
i interních, jako jsou zmíně-
né tržby z prodeje jízdenek 
nebo úspora úrokových 
nákladů ve výši 67 milionů, 
kterou jsme dosáhli díky 
úspěšnému a výhodnému 
refinancování starších dlu-
hopisů na jaře 2016. 

 Proč se v osobní do-
pravě stále zvyšují mzdy 
a benefity, když zaměst-
nanců ubývá a doprava je 
ve ztrátě? U carga přitom 
tyto náklady klesly, ačkoliv 
je firma v zisku.

Zvyšování osobních nákladů 
souvisí s kolektivní smlou-
vou. Každé drobné zvýšení 
mezd se při našem počtu 
zaměstnanců promítne 
poměrně významně do eko-
nomiky. Proto je každoroční 
kolektivní vyjednávání 
velmi náročné. Dosažení 
oboustranně přijatelného 
kompromisu je však otáz-
kou udržení sociálního smí-
ru, což se nám zatím daří.

 Proč se ČD Cargu nedaří 
držet objem tržeb?
Nákladní doprava je tvrdý 
byznys. Cargo čelí konku-
renčnímu tlaku nejen ze 
strany železničních do-
pravců, ale také kamionové 
dopravy. Ta je na vzestupu, 
ačkoliv všichni stále hovoří 
o tom, že je třeba podporo-
vat ekologickou železniční 
dopravu. Na to samozřejmě 
doplácí hlavně segment jed-
notlivých vozových zásilek. 
Konkurence tlačí ceny dolů 
a zároveň s ní cargo o kaž-
dou přepravu bojuje. /sin/

osobní dopravu stahují do ztráty 
úroky, tvrdí šéf čd krtek

Z energetiky

Zimní balíček
Implementace balíčku 
Evropské komise by měla 
uvést v praxi projekt 
Energetické unie členských 
států EU. Je to koordinovaný 
soubor legislativních úprav 
v energetice.

Obsáhlý dokument stano-
vuje cíle evropské energe-
tiky a podobu trhu do bu-
doucna. Účastníci trhu mají 
z balíčku spíše obavy. Tý-
kají se především konečné 
podoby balíčku, která závisí 
na konsenzu mnoha zain-
teresovaných stran. Balíček 
obsahuje nařízení o správě 
Energetické unie a návrhy 
k novému uspořádání trhu 
s elektřinou. Jeho součástí je 
revize směrnic o obnovitel-
ných zdrojích, energetické 
účinnosti a energetické 
náročnosti budov. Vliv mají 
dříve dohodnuté klimatic-
ko-energetické cíle do roku 
2030.

Energetický regulační 
úřad  je gestorem legislativ-
ního projednání revize naří-
zení o Agentuře evropských 
energetických regulátorů 
a spolugestorem u většiny 
dalších legislativních inicia-
tiv. ERÚ trvale zastává ná-
zor, že další změny politiky 
EU v energetice mají nastat 
až po řádném vyhodnocení 
dosavadních kroků a jejich 
dopadů na energetický trh 
včetně kvantifikace dopadů 
na spotřebitele. To se dopo-
sud nestalo. ERÚ se obává, 
že implementace dalších 
nařízení v oblasti energe-
tiky povede k růstu cen pro 
konečné spotřebitele, aniž 
by z nich měli prokazatelný 
přínos.

Všechny úpravy by 
vždy měly vést k posílení 
energetické bezpečnosti, 
transparentnosti nákladů 
a zároveň posílení kont-
roly ze strany spotřebitelů 
tak, aby regulované ceny 
odrážely pouze ekonomicky 
a účelně vynaložené nákla-
dy. Institucionální návrhy 
musí posilovat nezávislost 
regulátorů a usnadňovat 
regionální spolupráci a in-
tegraci trhů.

Autorka je předsedkyní ERÚ

Alena Vitásková
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vybrané finanční ukazatele českých drah 

  Pramen ČD

2015 2016

tržby (v miliardách korun) 33,08 33,29

konsolidovaný čistý zisk/ztráta (v miliardách korun) –1,35 0,88

ztráta osobní dopravy (v miliardách korun) –1,42 –0,64

zisk nákladní dopravy (v miliardách korun) 0,58 0,94

počet cestujících (v milionech) 170 172

tržby z jízdného (v miliardách korun) 7,52 7,82

veřejná dotace (v miliardách korun) 13,51 13,75

počet zaměstnanců (v tisících) 23,95 23,66

personální náklady (v miliardách korun) 11,05 11,21
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n Pražská O
2
 arena 

loni zvýšila zisky, 
přestože nehostila tak 
velkou akci, jakou byl 
předloňský světový 
šampionát v hokeji.

Dušan Kütner
 

Firma Bestsport z impéria 
PPF zajišťující chod největší 
tuzemské multifunkční haly 
O

2
 areny pro osmnáct tisíc 

lidí loni zaznamenala pokles 
tržeb o třináct procent 
na 560 milionů korun. Čistý 
zisk jí ale stoupl o jedenáct 
procent na 85 milionů.

Vyššího zisku dosáhla 
i přesto, že předloňský rok 
byl rekordní. Praha a Ostra-
va totiž po jedenácti letech 

hostily hokejové mistrovství 
světa – kvůli němu  ostatně 
hala ve Vysočanech v roce 
2004 vznikla.

„Akce takového rozsahu se 
nemůže opakovat  
každý rok. Přesto 
se nám loni 
podařilo 
dosáhnout 
v návštěvnos-
ti druhého 
nejlepšího vý-
sledku v histo-
rii a překonat 
hranici osmi set 
tisíc diváků roč-
ně,“ uvedl předseda 
představenstva Bestsportu 
Robert Schaffer.

Významně k návštěvnosti 
přispěl přesun hokejového 
klubu Sparta Praha, který 
do roku 2014 působil v hale 

vedle holešovického Výstavi-
ště. „Účast Sparty v Tipsport 
extralize se ukázala jako 
tahák pro fanoušky a ná-
vštěvnost výrazně překonala 

návštěvnost zápasů 
dřívějšího týmu 

Slavia Praha,“ 
podotkl Schaf- 
fer. Dalším 
hlavním 
zdrojem 
příjmů mimo 
hokej jsou 

kulturní akce 
a koncerty. Loni 

se tak v O
2
 areně 

ukázali Red Hot Chili 
Peppers, Rihanna, Muse 

nebo Justin Bieber. „Rok 2016 
byl výjimečný největším po-
čtem akcí, které pořádal pří-
mo tým O

2
 areny, jenž jinak 

arénu pronajímá,“ dodal. 

Bestsport loni těžil 
z hokeje a koncertů 

Provozovatel  
vysočanské O

2
 areny  

zvýšil loni čistý zisk na

85
milionů korun, tedy  

o jedenáct  
procent.

270875/10 inzerce

fiRma niRvana systems z Přerova dodala prvních deset 
speciálních paramotorů rangerům, kteří ze vzduchu hlídají 
národní parky v jihoafrické republice a Botswaně. Hlídkovat 
tak mohou až 3,5 hodiny. Firma loni zvýšila tržby meziročně 
o třicet procent na rekordních sedmdesát milionů korun.

PaRamotoRy PRo aFRiKU
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n Firma věří, že by si 
mohla na českém trhu 
přilepšit až o čtyři 
miliardy korun tržeb 
ročně.

Jaroslav Bukovský

Tabákový gigant Philip 
Morris chystá ve druhém 
pololetí novinku pro české 
kuřáky. Na domácí trh uve-
de produkt IQOS, v němž se 
tabák nespaluje, ale jenom 
zahřívá. Podle analytiků by 
tím firma v případě úspěš-
ného přijetí novinky trhem 
mohla v Česku nabrat až 
čtyři miliardy korun ročních 
tržeb. Smyslem inovace je 
omezení škodlivin vdecho-
vaných z klasické zapálené 
cigarety. Poptávce mohou 
nahrávat české zákony, kte-
ré kuřákům od června za-
kazují holdovat své neřesti 
v tuzemských restauracích.

Té by alternativní kut-
nohorská cigareta alespoň 
prozatím zřejmě unikla. 
„Podali jsme kompetentním 
úřadům povinné oznámení 
podle současných zákonů. 
Jsme nyní přítomni na více 
než 20 trzích a plánujeme 
expanzi, aby se náš výrobek 

na konci roku 2017 prodával 
na 35 trzích,“ uvedl předse-
da představenstva tabákové 
firmy Árpád Könye. Ambicí 
Philip Morris je dosažení 
dvou až tříprocentního 
podílu iQOS na cigaretovém 
trhu.

Českou cenu zatím firma 
neuvedla, na italském trhu 
ale vyjde cigareta v přepoč-
tu na zhruba 1900 korun. 
„Krabička dvaceti náplní 
Marlboro tam vyjde na při-
bližně 120 korun,“ vypo-
čítává analytik Komerční 
banky Miroslav Frayer. Zisk 
tříprocentního tržního 
podílu by se podle banky při 
19 miliardách ročně proda-
ných cigaret rovnal třem až 
čtyřem miliardám korun, 
tedy zhruba třetině ročních 
tržeb firmy.

„V počátcích, kdy budou 
nové cigarety zaváděny, 
bychom odhadovali nárůst 
tržeb firmy pouze v jednot-
kách procent. Jakým způso-
bem se nakonec promítne 
nový produkt na platformě 
IQOS do hospodářských 
výsledků tabákových spo-
lečností, bude především 
záviset na tom, jak jej bude 
nová legislativa perspektiv-
ně vnímat,“ přiopomněl dále 
Frayer.

Příchod nových tabáko-
vých produktů na evropský 
trh je v posledních letech 
kvůli přísnějším zákonům 
a tvrdší regulaci výrazně 
složitější a pomalejší. Philip 
Morris odstartoval projekt 
IQOS v Japonsku, v tamním 

městě Sendai, kde je projekt 
alternativního tabáku zatím 
nejúspěšnější, dosahuje 
analytiky odhadovaný tržní 
podíl jeho a jemu podobných 
zařízení na celkovém trhu 
s tabákem zhruba dvaceti 
procent.

Philip morris nabídne 
česku chytrou cigaretu

Facebook dál bojuje proti falešným profilům

Sociální síť Facebook uživatele varovala před novou 
hrozbou: takzvanými informačními operacemi. Ty spo-
čívají ve vytváření falešných profilů, pomocí kterých pak 
uživatelé na síť vkládají lživé nebo zavádějící příspěvky. 
 více e15.cz

Bridgestone uvede pneumatiky bez vzduchu

Už v roce 2019 by měl výrobce pneumatik Bridgestone 
prodávat nepropíchnutelné pneumatiky bez nutnosti na-
fukování. Nasadit je zatím bude možné jen na jízdní kola. 
Sestávají z centrálních loukotí a bezvzduchové pneumati-
ky tvořené speciálně tvarovanými lamelami.  více e15.cz 

Jeep Wrangler končí

Jeep již připravuje modernějšího nástupce legendárního 
wrangleru. Ještě než současná legenda odejde do důcho-
du, dostane několik limitovaných edic: Chief a Smokey 
Mountain edition. /čtk, autorevue/ 

Krátce
Země množství Kurz

austrálie 1 18,401

čína 1 3,573

Dánsko 1 3,619

eMu 1 26,920

chorvatsko 1 3,606

Japonsko 100 22,109

kanada 1 18,050

Maďarsko 100 8,617

norsko 1 2,887

polsko 1 6,377

rusko 100 43,350

Švédsko 1 2,795

Švýcarsko 1 24,858

turecko 1 6,947

uSa 1 24,629

velká británie 1 31,862

Kurzovní lístek čnB Platnost od 28. 4. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

cetv 102,40   3,28 % 

čez 430,20   -0,32 % 

erste bank 886,00   0,58 % 

Fortuna 115,00   1,77 % 

kofola 400,00   0,25 % 

kb 955,00   0,53 % 

Moneta 79,60   1,08 % 

o2 cr 291,00   0,07 % 

pegas 849,40   1,12 % 

philip Mor. čr 13 514,00   -0,12 % 

tMr 670,00 0,00 %

unipetrol 279,00   3,03 % 

vIG 644,00   0,66 % 

Celkový objem (v tisících korun) 562 750

akcie na pražské burze 28. 4. 2017 

Revoluce zahříváním. Zvýšení teploty tabáku, ale ne jeho 
pálení, se má údajně stát budoucností kouření. 
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taxi didi 
zlákal další 
investory
Čínský provozovatel al-
ternativní taxislužby Didi 
Chuxing Technology získal 
v dalším kole financování 
od investorů 5,5 miliardy 
dolarů. Finanční injekce 
zvýšila hodnotu firmy 
na více než 50 miliard 
dolarů, což z ní dělá jeden 
z největších asijských 
start-upů, tvrdí list The 
Wall Street Journal. 

Peníze chce firma 
použít na globální expanzi 
a rozvoj technologie umělé 
inteligence. Didi loni 
koupila čínskou součást 
svého amerického rivala 
Uber. Díky nově získaným 
financím je hodnota Didi 
vyšší než hodnota čín-
ského výrobce spotřební 
elektroniky Xiaomi. 

Didi uskuteční denně 
více než 20 milionů jízd. 
Mezi investory do spo-
lečnosti Didi patří čínské 
podniky Alibaba Group či 
Tencent Holdings. Nově 
získala firma investice 
od firem Menlo Park, 
Silver Lake Partners, Soft-
Bank, China Merchants 
Bank a čínské Bank of 
Communications. Stejně 
jako další technologické 
společnosti usiluje o ex-
panzi do oblasti auto-
nomních vozidel a otevírá 
výzkumnou a vývojovou 
laboratoř v americkém 
Silicon Valley. /čtk/

http://e-svet.e15.cz/internet/facebook-bojuje-proti-falesnym-profilum-snazily-se-ovlivnit-i-francouzske-volby-1331835
http://magazin.e15.cz/veda-a-technika/pneumatiky-bez-vzduchu-prijdou-na-trh-uz-za-dva-roky-zatim-jen-pro-jizdni-kola-1331817
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Má se ČNB 
bát inflace? 

V březnu dosáhla meziroční 
inflace 2,6 procenta, což už 
není tak daleko od horní 
hranice tolerančního pásma 
kolem inflačního cíle (tři 
procenta). Ceny netáhnou 
nahoru jen nabídkové vlivy 
(potraviny a ropa), ale také 
slušná domácí poptávka 
a růst mzdových nákladů. 
Celkem přirozeně se tak ob-
jevuje otázka, zdali inflační 
tlaky v ČR ještě více nezesílí 
a neukotví inflační očekává-
ní výrazněji nad cílem. V tom 
případě by musela ČNB začít 
reálně uvažovat o zpřísnění 
měnové politiky ať již přes 
růst sazeb či přes intervence 
ve prospěch kurzu koruny.

Z krátkodobého pohledu je 
takové riziko malé. V dubnu 
pravděpodobně meziroční 
míra inflace zpomalí na  

2,3 procenta, když za tím 
bude stát především statis-
tický vliv spojený s vypadnu-
tím relativně vysokého růstu 
cen alkoholických nápojů 
z dubna 2016. Pak se sice in-
flace opět zvýší, ale měla by 
zůstat pod třemi procenty.

Na přelomu letošního 
a příštího roku se meziroční 
inflace v ČR vrátí na dvě 
procenta, když z ní vypadne 
vysoký příspěvek růstu cen 
potravin ze závěru loňského 
roku. ČNB, která cíluje inflaci 
za 1–1,5 roku dopředu (proto-
že s tou současnou již nemů-
že nic zásadního udělat), tak 
může být relativně klidná, 
protože domácí ekonomika 
by neměla způsobit z hledis-
ka inflačního vývoje žádné 
velké problémy.

Takže klíčem ke zpřísnění 
měnové politiky v ČR bude 
vývoj v eurozóně a politika 
ECB. I přes současné oživení 
zůstanou ještě v nejbližších 
čtvrtletích inflační tlaky 
v EMU nízké (jádrová inflace 
je nyní 1,2 procenta), což 
by mělo implikovat utažení 
měnové politiky v ČR až 
v příštím roce.

Autor je analytikem České spořitelny

Akcie, měny & názory

Jiří Polanský

BUĎTE
VIDĚT!

E15.CZ/EVENTS

SETKÁVÁNÍ OSOBNOSTÍ BYZNYSU
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íRánskÝ PRezident Hasan Rúhání oficiálně zahájil provoz 
nové rafinerie, díky které se země stala soběstačnou v pro-
dukci benzinu. v první fázi činí produkce rafinerie 
12 milionů litrů, po dokončení v roce 2018 by měla produ-
kovat až 36 milionů litrů. Denní spotřeba pohonných hmot 
v zemi dosahuje nyní v průměru 60 milionů litrů. 

SoBěStačný íRán
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n Proti prezidentovi 
se v posledních dnech 
začaly obracet i slumy, 
země se navíc dostá-
vá do mezinárodní 
izolace.

Karolína Flaszová

Venezuelský prezident 
Nicolás Maduro se pokusil 
uklidnit rozhořčené obyva-
tele země dalším růstem mi-
nimální mzdy. Podle expertů 
ale opatření zdaleka nebude 
stačit na to, aby zlepšilo 
životní podmínky v zemi za-
sažené hospodářskou krizí. 
Současná vlna masových 
protivládních protestů trvá 
už měsíc a nic nenasvědčuje 
tomu, že brzy skončí.

Prezident v neděli nařídil 
zvýšit minimální mzdu 
o šedesát procent. Jen letos 
jde o třetí nárůst, od roku 
2013 k tomuto kroku vláda 
přistoupila už patnáctkrát. 
Podle kurzu na černém 
trhu a po započtení dotací 
na jídlo tak bude příjem 
nejchudších vrstev odpoví-
dat ani ne padesáti dolarům. 
Ceny potravin přitom rostou 
závratným tempem. Meziná-
rodní měnový fond očeká-

vá, že míra inflace v zemi 
letos přesáhne 700 procent 
a příští rok 2000 procent. 
Mnoho základního zboží 
přitom nelze v obchodech 
ani sehnat. Řada obyvatel 
země tak hladoví a nemá 
k dispozici léky.

Tyto okolnosti společně 
s rostoucí kriminalitou 
vedou ke změně názoru 
nejnižších tříd, které byly 

díky štědrým sociálním 
programům skalními pří-
znivci socialistické vlády 
Huga Cháveze a posléze 
Madura. K dosud zejména 
středostavovským protes-
tujícím, žádajícím mimo 
jiné propuštění politických 
vězňů a urychlení prezident-
ských voleb, se tak začínají 
připojovat i obyvatelé chu-
dinských čtvrtí. „Chávisty 

zůstali už jenom radikálové,“ 
citoval The Washington Post 
šestadvacetiletou obyva-
telku slumu El Guarataro 
v Caracasu, která v uplynu-
lých prezidentských volbách 
hlasovala pro Madura.

Experti se domnívají, že 
ztráta jádra Madurových 
stoupenců by mohla přinést 
obrat v protestech, při 
kterých zemřely už téměř 

tři desítky lidí. Komentá-
toři zdůrazňují, že mnoho 
frustrovaných Venezuelanů 
se zatím do dění nezapojilo, 
protože je opozice nepře-
svědčila nebo jsou příliš 
zaneprázdněni sháněním 
jídla pro své rodiny. Část nej-
chudších se navíc obává, že 
pokud se přidá k protestům, 
přijde o potravinové balíčky. 
Lidi také zastrašují milice 
zvané colectivos, které se 
prohlašují za ochránkyně 
socialismu.

Madurův režim oslabuje 
i kritika zvenčí. Caracas 
minulý týden oznámil, že 
odchází z Organizace ame-
rických států (OAS), která ho 
vinila z porušování lidských 
práv a demokratických stan-
dardů. Venezuela ale může 
mít problémy i se splacením 
odhadem deseti milionů 
dolarů, které regionálnímu 
spolku dluží za neuhrazené 
příspěvky. Stav financí ropné 
velmoci je totiž stále kritič-
tější. Její devizové rezervy se 
ztenčily na zhruba deset mi-
liard dolarů, ještě v roce 2015 
to přitom byl dvojnásobek 
a před šesti lety trojnásobek. 
Podle některých názorů ji 
může před brzkým bankro-
tem zachránit jen razantní 
zvýšení cen ropy.

maduro dál bojuje o přízeň 
nejchudších venezuelanů
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osloví davy? Prezident maduro se při četných mítincích snaží vylepšit image své vlády, zpravidla 
však neúspěšně.
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n Uzavření doho-
dy o rozpočtu bylo 
klíčové pro fungování 
federálních úřadů.

Vyjednávačům stran v ame-
rickém Kongresu se podařilo 
uzavřít dohodu o financová-
ní federální vlády do konce 
září. Tvrdí to list The Wa-
shington Post s odvoláním 
na vysoce postaveného za-
městnance Kongresu. Pokud 
Sněmovna reprezentantů 
i Senát dohodu do páteční 

půlnoci schválí, podaří se 
odvrátit úpadek do platební 
neschopnosti, který americ-
ké vládě hrozil.

Vyjednaný kompromis 
údajně obsahuje i zvýšení 
výdajů na obranu a na ostra-
hu hranic. Uzavření dohody 
blokoval požadavek Bílého 
domu, aby součástí výdajů 
byly i náklady na stavbu 
zdi na hranici s Mexikem. 
Prezident Donald Trump 
nakonec ze svého požadavku 
ustoupil. Demokraté rovněž 
dosáhli dalšího financová-

ní zdravotní reformy. Už 
v pátek Sněmovna repre-
zentantů a Senát  schválily 
jako překlenovací opatření 
federální vládě peníze na tý-
den chodu. 

Takzvaný shutdown, kdy 
federální vláda zůstala kvůli 
politickému patu bez financí, 
nastal naposledy v roce 2013. 
Tehdy trval asi dva týdny. 
Stav, kdy byly uzavřeny stát-
ní instituce, podle agentury 
S&P přišel americkou ekono-
miku na zhruba 24 miliard 
dolarů. /čtk/

na trumpovu zeď 
v rozpočtu nezbylo

SpaceX vynesla do kosmu satelit pro tajnou službu

Americká soukromá vesmírná společnost SpaceX včera 
vynesla na oběžnou dráhu kolem Země satelit pro Národ-
ní úřad pro průzkum. Ten je jednou z tajných služeb USA. 
Mise je vedena jako tajná, neznámá je i funkce družice. 

Tisíce lidí ve Francii vyšly do ulic proti krajní pravici

Po celé Francii se včera konaly u příležitosti prvního máje 
demonstrace proti krajně pravicové Národní frontě, jejíž 
kandidátka Marine Le Penová se dostala do druhého kola 
prezidentských voleb. Tisíce lidí se sešly v Paříži, Mar-
seille, Nantes i Lille. Le Penová vedla svůj mítink ve Ville-
pinte na severním předměstí Paříže. 

Renzi obhájil vedení ve své straně

Italský expremiér Matteo Renzi byl znovu zvolen do čela 
vládní Demokratické strany (PD). Primárek se zúčastnily 
zhruba dva miliony stoupenců PD, z nichž více než  
70 procent podpořilo Renziho. /čtk/ 

Krátce

http://e-svet.e15.cz/internet/facebook-bojuje-proti-falesnym-profilum-snazily-se-ovlivnit-i-francouzske-volby-1331835
http://magazin.e15.cz/veda-a-technika/pneumatiky-bez-vzduchu-prijdou-na-trh-uz-za-dva-roky-zatim-jen-pro-jizdni-kola-1331817
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Tvář dne 

 Pokud je skutečně úkolem 
médií být upřímný a mluvit 
pravdu, pak média zasluhují 
velkou nedostatečnou, 

řekl americký prezident Donald trump  
v reakci na nelichotivé komentáře k jeho 
prvním 100 dnům v úřadu
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Sobotkův 
zcela  
zaručený  
trapas

Lítost není namístě. Bohuslav 
Sobotka si za hloupou situaci, 
v níž se ocitl, může sám. 
Kdyby udržel své straníky 
na vládní uzdě, když se ve sně-
movně hlasovalo o „daňových 
podvodech ministra financí“, 
buď by dnešní starosti neměl, 
nebo by měl situaci pevněji 
v rukou. Protože ale tehdy 
bez mrknutí oka obětoval 
loajalitu vůči vládnímu 
projektu na oltář krátkozraké 
předvolební hříčky, má dnes 
smůlu. Na jedné straně nese 
jako předseda vlády odpo-
vědnost za stabilitu kabinetu, 
na straně druhé jej část ČSSD 
tvrdě tlačí, aby s Babišem 
ve vládě skoncoval. Žádné 
dobré rozhodnutí v tuto chvíli 
už neexistuje. Obě varianty 
jsou pro ČSSD špatné.

Proto se šéf strany přes 
víkend nezmohl na silnější 
slovo, než že se Babiš má 
zachovat „jako chlap“. Tím 
chtěl ministra financí poš-
ťouchnout, aby složil funkci 

sám. To by premiérovi trochu 
usnadnilo situaci a sňalo by 
to z něho část odpovědnosti 
za následky. Jenže to dobře ví 
i Andrej Babiš, dávno plno-
hodnotný politický profesio-
nál se vším potřebným smy-
slem pro strategii a intriky. 
Proto se nechal jasně slyšet, 
že neodstoupí, jinými slovy že 
Sobotkovi jeho situaci ulehčo-
vat nebude.

Pak je tu tedy první varian- 
ta, že premiér podlehne 
tlaku těch, kteří chtějí Babiše 
z vlády vystrnadit. Je třeba 
se ptát, co je k tomu vede, 
když jsou kvůli tomu ochotni 
pouštět do médií vnitřní 
materiály vypracované přímo 
pro premiéra. Těch 22 otázek 
uniklých přes Deník ve chví-
li, kdy měl Babiš svou verzi 
„vysvětlení“ hotovou a neměl 
čas ji přepracovávat, bylo 
ukázkou brutálního nátlaku 
na předsedu vlády. Snad si 
ale tato stranická skupina 
nemůže doopravdy myslet, 
že Sobotkovi někdo teatrální 

silácké gesto půl roku před 
volbami uvěří. 

Vyhazov ministra financí 
na základě informací, z nichž 
většina je známá po tři a půl 
roku trvání vlády, bude na-
opak trapas. A jestli se Babiš 
něco v politice bravurně 
naučil, tak předstírat rozhoř-
čení, ublíženost a zklamání 
z politiky. Mnozí voliči mu 
etudy na tato témata věří a je 
nepochybné, že v prvních 
hodinách po svém odvolání 
jich Babiš nabídne, kolik 
bude moci. A s aureolou oběti 
zkorumpovaných tradičních 
stran vyrazí naplno do kam-
paně. Předvolební efekt pro 
sociální demokracii bude 
nulový nebo mizivý.

Druhou variantou je 
Babiše ve vládě nechat. To 
by znamenalo, že Sobotka 
uzná Babišovo „vysvětlení“ 
za dostatečné, což bude také 
trapas. A bude to mimocho-
dem v rozporu s vyjádřením 
předsedy sněmovny Hamáč-
ka a šéfa poslanců ČSSD Skle-
náka. Jistě to půjde vykládat 
jako povýšení zájmu vlády 
nad zájem strany, ale stejně to 
bude vypadat hloupě. 

Důstojné to zkrátka nebude 
v žádném případě. Ale Sobot-
ka by měl uvážit, že ponechat 
Babiše ve vládě je tím z obou 
řešení, které mu netlačí 
do hlavy ta zvláštní skupina 
lidí. Ta, která má zjevně zcela 
jiné ambice než současnému 
premiérovi pomoci. Není to 
kdovíjaký argument, ale na té 
druhé straně není ani ten.

Komentář

Martin Čaban
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Ponechat Babiše 
ve vládě je tím 
z obou řešení, které 
Sobotkovi netlačí 
do hlavy ta zvláštní 
skupina lidí, která má 
zjevně jiné ambice než 
premiérovi pomoci.
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n Skupina J.A.R. 
vydala po šesti letech 
novou desku, na níž 
míchá funk s neuvě-
řitelně jedovatými, 
avšak nadmíru tref-
nými a velmi hravými 
texty.

Dušan Kütner

Kdybychom byli praví rapeři 
raperský toho ultratypu, tak 
bychom tady všem naserví-
rovali, že nesmíš ustoupit 
ani uhnout z cesty na obzor. 
Jedno z prvních poselství 
nové desky nazvané Eska-
lace dobra je přímočaré, 
jednoznačné – a trefné.

Jedovatost, ironie a sar-
kasmus teče z textů J.A.R. 
dlouze, táhle a intenzivně. 
Od první písně si ansámbl 
kolem Romana Holého, 
Dana Bárty, Oty Klempíře či 

J.a.R. si servítky příliš neberou

J.a.R.: eskalace dobra

vydal: Warner Music
hodnocení: 90 %

265239/54 inzerce

Bezohledně uPřímní. nové album j.a.R. (na snímku zleva Dan Bárta, michael viktořík, Roman 
Holý a oto Klempíř) komentuje svět kolem s velkým nadhledem.
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Michaela Viktoříka nebere 
servítky a s nadhledem 
komentuje svět kolem, jeho 
nesmyslnosti, podivnosti či 
přímo úchylnosti. Nebrání se 
ani protikladům, kdy k agre-

sivním textům použijí jako 
podkres flétnu, vulgárním 
slovům, která jsou přesně 
na svém místě, paranoidním 
obavám z toho, že lidstvo 
hlídá satelit, ani upřímným 

přiznáním, že „jsem vy- 
mletej“, v němž dostávají 
velký prostor dávné blues- 
rockové hammondky.

Na Eskalaci dobra je pozo-
ruhodný také fakt, že typické 

„rádiové“ hity jsou i ve druhé 
polovině alba jako v případě 
písně s historickými kořeny 
Když ti před Moskvou dojde 
pervitin, která odráží zprávy 
posledních let o tom, jak se 
nacistický vůdce Adolf Hitler 
jaksi nedobrovolně snažil 
přimět svou armádu k nad-
průměrným výkonům.

Na podobné až bezohled-
ně upřímné reminiscence 
okolního světa bývá člověk 
zvyklý od zástupců menši-
nových žánrů a ne od léta 
zavedených představitelů 
hudební scény. J.A.R. se to 
však podařilo. Šestileté čeká-
ní na nové album se tak ka-
pele i příznivcům vyplatilo, 
protože většinu písní i jejich 
sloganů prach věčnosti jen 
tak nezakryje.

Minirecenze

DVD

Toni Erdmann

(Vydal: Magic Box)
Třetí snímek německé režisérky Maren 
Adeové loni zazářil na festivalu v Cannes, 
získal pět Evropských filmových cen a stal 
se i jedním z adeptů na nejlepší cizojazyčný 
film při udílení amerických Oscarů. Hořká 
komedie vydaná v edici úspěšných festiva-
lových snímků Film Europe o vztahu poněkud podivínského 
otce milujícího převleky a jeho workoholické dcery pracující 
pro ropnou nadnárodní korporaci nyní vychází i na DVD, 
jehož velkým přínosem jsou bonusy ve formě rozhovorů 
s hlavními aktéry filmu – režisérkou a představiteli hlavních 
rolí Peterem Simonischekem a Sandrou Hüllerovou.

Dušan Kütner

HuDBa

Beránci a vlci

(Vydal: Indies Scope)
Společný koncert čtyř souborů – Jitky 
Šuranské Trio, Ženského sboru z Kudlo-
vic, skupiny s tradičními až archaickými 
nástroji Ruky Na Dudy a Sdružení nezávislých jazzmanů – 
na Folkových prázdninách před třemi lety se nakonec nestal 
jednorázovým, ale dvourázovým projektem. Druhou fází se 
stalo jejich album Beránci a vlci, které je přehlídkou původ-
ního moravského folkloru kombinovaného s jazzovými až 
jazzrockovými zasněnými i klokotajícími pasážemi. Album 
je důkazem, že folklor nemusí být jen nehnutým skanze-
nem, ale i živoucím hudebním organismem.

Dušan Kütner
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Marek Schwarzmann

Praha se potýká s několi-
ka problémy. Dlouhodobý 
pokles počtu dokončených 
bytových jednotek, nízký po-
čet schválených nových sta-
vebních projektů nebo příliš 
otevřené schvalovací řízení, 
do kterého může zasahovat 
takřka jakýkoliv občanský 
spolek, třeba i mimopražský. 

„Stagnace je však to 
slovo, které nejlépe popisuje 
současnou situaci Prahy,“ 
prohlásil generální ředitel 

Finepu Tomáš Pardubický. 
Podle něj to pramení hlavně 
z velmi nízkého počtu vyda-
ných stavebních povolení. 
Minimálně za poslední tři 
roky se zde totiž zásadně 
prohlubuje diskrepance 
v nabídce a poptávce bytů. 
Prodávají se hlavně „ležáky“ 
– byty s nepříliš ideálními 
proporcemi či v nežádaných 
lokalitách. 

PRaHa STaRá
Pardubický navíc zdůraznil, 
že v odhadu budoucího vý-

voje navíc nelze být pozitiv-
ní. Hlavním rysem Prahy je 
přitom starý bytový fond. 
Od šedesátých a sedmde-
sátých let se v metropoli 
postavilo čtyřikrát více bytů 
než po revoluci. 

Průměrné stáří bytů 
v Praze je přitom přes 60 let. 
Nedostatek vyhovujících 
bytových prostor v hlavním 
městě pak vede k tomu, že 
se lidé stěhují do přilehlých 
středočeských vsí a dochází 
k nárůstu v dopravě. „Praha 
se svojí pasivitou při povolo-

Přivítání. akci zahájila generální ředitelka mediálního domu 
Czech news Center libuše Šmuclerová. „Chtěli bychom, aby tato 
snídaně byla příležitostí k setkání odborníků a sdílení inspirace,“ 
uvedla.

diskuse o PRaze. tým E15 Premium připravil 26. dubna druhou diskuzní snídani na téma jak se staví nová Praha.  o nových projektech, složité situaci se schvalováním 
bytových staveb i budoucnosti metropole hovořili (zleva) primátorka hlavního města Prahy adriana Krnáčová, šéf realitních investic v Penta investments Petr Palička, 
ředitel oddělení nemovitostí společnosti Deloitte miroslav linhart a generální ředitel Finepu tomáš Pardubický. Partnery akce byly společnosti Finep, Penta, Deloitte, HP 
a hotel Four Seasons.
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n Současnou situaci Prahy nejlépe popisuje slovo stagnace, 
provokativně prohlásil na úvod diskuze generální ředitel 
Finepu Tomáš Pardubický. Podle něj to pramení hlavně 
z velmi nízkého počtu vydaných stavebních povolení 
a nevstřícného přístupu vedení města. Primátorka Prahy 
Adriana Krnáčová kritiku odmítla s tím, že developery 
považuje za partnery.

řídit Prahu je jako řídit tanker

vání nové výstavby připra-
vuje o prostředky investorů, 
kteří míří obzvláště třeba 
do Bratislavy či Berlína,“ 
varoval Pardubický. Podle 
něj tento jev způsobuje újmu 
nejen stavbařům, ale také 
přidruženým oborům, které 

jsou na ně napojeny formou 
multiplikačního efektu. 

PRaHa řEšící
Řešení stávající situace by 
podle řečníků mohlo přijít 
ve vlně zjednodušení proce-
sů ve stavebnictví a rozhodo-

diskuze E15 premium| 14 | 



www.e15.cz | 15 |

vacích postupů, na kterých 
je město závislé. Město i stát 
by měly přijmout lhůty pro 
jednoznačná rozhodnutí, 
obzvláště v kontextu pře-
hnaně aktivních občanských 
spolků, i několik let blokují-
cích stavební projekty, které 
jsou v souladu s rozvojovým 
plánem města.

Ředitel oddělení nemo-
vitostí společnosti Deloitte 
Miroslav Linhart upozornil 
na další trendy v bydlení, 
které budou ovlivňovat trh 
s nemovitostmi v metropoli. 
Lidé podle něj budou prefe-
rovat mírně větší byty, firmy 
pak i větší kanceláře. Poměr 
vlastníků, kteří si byty kupují 
pro soukromé účely, se výraz-
ně snížil, aktuálně přesahuje 
třicet procent. To prý hovoří 
o postupném přeorientování 
na nájemní bydlení. Doba se 
totiž výrazně změnila a mladí 
lidé nyní například kvůli 
snazší mobilitě právě nájem-
ní bydlení více preferují. 

PRaHa JaKo TanKER
Primátorka hlavního města 
Adriana Krnáčová na akci 
dorazila přímo z tiskové kon-
ference, na níž město potvr-
dilo zahájení výstavby trasy 
metra D. Na kritiku kolem 
pomalosti procesů reagovala 
s tím, že Praha je v mnoha 
ohledech podobná řízení 
tankeru na moři – reakce 
mu nějakou chvíli trvá, když 
dostane pokyn ke změně 
kurzu. „Developery považuji 
za partnery, sama to město 
nepostavím,“ prohlásila.

Realitní 
magazín.  
S hosty se 
rozloučila 
šéfredaktorka 
tereza 
Zavadilová 
a představila 
nový magazín  
E15 Premium 
s podtitulem  
jak se staví  
nová Praha. 

Pohled PRimátoRky. adriana Krnáčová se snažila 
developerům vysvětlit, proč je nemožné stávající komplikace 
na pražském realitním trhu řešit okamžitě. 

anketa. Redakce E15 Premium zúčastněným položila otázku: 
Do jakého nemovitostního projektu v Praze, který se nyní 
připravuje, byste investovali své prostředky?

diskuze. Účastníci 
setkání, z řad architektů 
i developerů diskutovali 

o důvodech klesající 
výstavby v metropoli.

PRaHa oTEVřEná
Petr Palička z Penta In- 
vestment se přidal ke zdů-
raznění problému s otevře-
ným přístupem zájmových 
sdružení do vyjadřovacích 
řízení ke stavebním pro-
jektům. Občanská aktivita 
je podle něj důležitá, ale 
nemůže určovat ráz odbor-
níky připraveného projektu. 
Od této role jsou tam podle 
něj architekti a politici. 

Další z bolístek města, 
kterou Palička zmínil, 
je takřka absence cyk-
listických stezek. Málo 
diskutovaným problémem 
rozvoje města je pak aspekt 
zakomponování dostatečné-
ho objemu zeleně do nových 
projektů. Hlavní město 
po developerech často chce 
zavedení zeleně do projektu, 
ale městské části je ná-
sledně odmítnou přijmout 
do svého majetku, protože 
na její udržování nemají 
prostředky. 

PříšTě o EnERgETicE
Tématem příští diskuzní 
snídaně a také magazínu 
E15 Premium bude energe-
tika v nových podmínkách, 
dopady klimatických změn 
či budoucnost oboru.

„Železniční spojení s le-
tištěm navíc není stavbou 
města, ale SŽDC, i přesto 
jsme v této otázce aktivní,“ 
reagovala Krnáčová na dis-
kuzi týkající se významu 
infrastruktury ve městě 
s odkazem na situaci, kterou 
například vytvořilo otevře-
ní tunelového komplexu 
Blanka.

PRaHa cHyTRá
Diskutéři se shodli na kri-
tickém významu budování 
infrastruktury v metropoli. 
Adriana Krnáčová napří-
klad potvrdila záměr města 
zabývat se konceptem 
chytrého města: vybudování 
chytrých řešení založených 
na datových službách. „Po-
třebujeme datovou platfor-
mu, v níž soustředíme data 
k řízení a plánování města,“ 
prohlásila.

Trend Smart zahrnuje 
nejen nákup čidel a „hra-
ček“, ale třeba i testy nových 
systémů osvětlení – město 
chystá nákup a testy až pěti 
variací. Zefektivnění naklá-
dání s energiemi v budovách 
magistrátu je nicméně také 
smart trend, který sice občan 
nevidí, ale odráží se v nákla-
dech magistrátu – vznikají 
úspory prostředků, které pak 
lze směrovat jinam.
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klenot PRo 
neJlePší. 
Cena, která bude 
udělena nejlepšímu 
snímku na letoš-
ním sedmdesátém 
ročníku filmového 
festivalu v Cannes, 
je již připravena. 
na snímku si Zlatou 
palmu prohlíží 
marc Couttet, šéf 
klenotnického oddě-
lení švýcarské firmy 
Chopard, která cenu 
pro festival vyrábí 
od roku 1998.

n Na počátku 18. století 
na britském ostrově 
nikdo nemohl tušit, že 
1. květen se někdy v bu-
doucnu bude slavit jako 
svátek práce. V roce 
1707 vyhradili 1. květen 
pro zcela jiný histo-
rický okamžik, vznik 
sjednoceného Králov-
ství Velké Británie.

Anglické a skotské království 
byly dva významné středově-
ké státy s vlastními panovníky 
a politickým uspořádáním. 

Od počátku 17. století sice 
tvořily personální unii pod 
vedením jediného panovní-
ka, skotského krále 
Jakuba VI., obě 
království však 
měla vlastní 
parlament 
a zákono-
dárnou moc. 
Za panování 
Anny Stuar-
tovny došlo 
k vážným rozpo-
rům pro stanovení 
následnictví. Ač Anna 
prodělala 18 těhotenství, 
žádné dítě se nedožilo dospě-
lého věku. Zatímco Skotové 

preferovali nástupnické právo 
Stuartovců, Angličané byli pro 
protestantskou hannoverskou 

dynastii. Rozbroje byly 
tak velké, že v re-

akci na skotské 
požadavky An-
gličané schvá-
lili dokonce 
zákon, kterým 
na Skoty uvali-
li sankce a kte-

rý je označoval 
za „nepřátele“. 

Skotům zůstaly dvě 
možnosti: stáhnout 

své požadavky nebo sjednotit 
království. Skotský parlament 
zvolil sjednocení a jmenování 

komise, která měla dojed-
nat podrobnosti. Pravidla 
sjednocení poté schválily oba 
parlamenty a Království Velké 
Británie bylo na světě. Toto 
království zahrnovalo území 
celého ostrova Velké Británie 
(velšské knížectví se dostalo 
pod nadvládu Angličanů již 
dříve), s jedním parlamentem, 
zasedajícím ve Westminsteru. 
První královnou Velké Bri-
tánie byla Anna Stuartovna, 
o rok později se stala i po-
sledním panovníkem, který 
vetoval zákon parlamentu. 

Pro budoucí námořní vel-
moc mělo sjednocení dopad 
i na státní symboly, jako byla 

vlajka. Kombinací červeného 
anglického svatojiřského kříže 
v bílém poli a bílého skotského 
svatoondřejského v modrém 
poli vznikl známý Union Jack, 
byť zatím bez irského kříže 
svatého Patrika, na který 
došlo později.

Skotsku nicméně zůstal 
vlastní právní a vzdělávací 
systém včetně církve, což 
zajistilo pokračování skotské 
kultury i národní identity. 
V roce 1999 byl obnoven skot-
ský parlament a v roce 2014 
došlo málem na zánik králov-
ství, byť většina se v referendu 
vyjádřila pro zachování unie 
s Velkou Británií. /mec/

Výročí týdne

Před

310 lety
se skotský parlament 

rozhodl pro sjednocení  
s Anglií a vznikla tak  

Velká Británie. 

za vznikem velké Británie stály následnické spory

e15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává CN Invest a. s., Komunardů 1584/42, Holešovice, 170 00 Praha 7, IČ 04312945, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka Tereza Zavadilová | Zástupci šéfredaktorky Hana Filipová,  

Jan Cizner a Martin Čaban | Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání Kateřina Baumgartnerová a Petr Dašek | Redakce E15.cz Michal Nosek | Sekretariát redakce Adéla Nová, tel.: 225 977 668, redakcee15@cninvest.cz 

Kontakt na členy redakce jmeno.prijmeni@cninvest.cz | Distribuce distribuce@cninvest.cz | Marketing David Hanuš, david.hanus@cncenter.cz | Inzerce Šárka Kamarýtová, sarka.kamarytova@cncenter.cz 

Číslo registrace deníku E15 – MK ČR E 17948, ISSN 1803-4543 | Deník E15 vychází od listopadu 2007 | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele  

Nevyžádané příspěvky se nevracejí | Tisk EUROPRINT a. s. | Předplaté predplatne@cpost.cz, bezpl. linka 800 300 302 | Tištěný a prodaný náklad ověřuje ABC, člen IF ABC


